
adică a jucat direct problema eroului comunist. De exemplu, ìn fata lui Casapu, 
a luat o atitudine demnà, neîncercînd să-1 induca în eroate, ci lăsînd să înţe-
leagă că este comunista, cînd situaţia cerea invers. 

In legatura cu spectacolul lui Vlad Mugur, vă mărturisesc că nu sînt în stare 
sa ajung la o concluzie claià, deoarece n-am studiat textul. Totuşi, mi se pare 
câ sînt nişte lucruri foarte interesante aci. Se ridica problema pînă unde trimitem 
sensurile textului dramatic. Eu nu ştiu dacă spectacolul serveşte continutul în 
suficientă măsură, sau dacă nu cum va, îl tratează în alt mod decît eel cerut de 
piesă. Ceea ce mi s-a parut foarte interesant în spectacol, este această încercare 
de trimitere înainte, spre sensuri mai înaite. Aici se ridica însă o problema, şi 
anume aceea a decorurilor lui Todi Constantinescu, care supradimensionează piesa 
şi dau o trimitere largă acţiunii personajelor. Dar se naşte întrebarea : dacă la 
asemenea sensuri construim un astfel de spatiu dramatic, ce vom face atunci cînd 
vom juca Electra, Hamlet, Regele Lear sau Tragedia optimistă, adică la ce valori 
dramatico-spaţiale vom recurge, pentru a proportions sensurile acestor oiese ? 
Imi aduc aminte că un asemenea decor a făcut Gordon Craig la Electra. Pentru 
un stil monumental putem recurge fără discutie la aceasta. Dar ce faccm eu un 
text care nu cere monumentalizare ? Deci, exista un avantaj în sensul că el dâ 
o trimitere poetica textului, dar este şi un dezavantaj, pentru că solicita textul 
la o suprapresiune, la o încărcătură pe care nu o poate duce. 

In ce pioveste spectacomì Vlaicu şi feciorii lui, desigur că merita subliniat 
faptul, relevât aci, că prezenţa regizorului nu s-a văzut pe scenă. Totuşi, mi s-a 
parut că regizorul a aparut în spectacol, desi nu întreaga distribuée a ajuns la 
acelaşi nivel de interpretare. 

Cu cît ajungem mai departe cu forma şi continutul, eu atît decalajul se face 
mai sensibil şi exigenţa creste. Spectacolul mai are loc de creştere, pînă la o 
interpretare total unitară a întregii distribuţii." 

Regizorul Vôlgyesi de la Teatrul de 
Stat din Sf. Gheorghe s-a oprit a poi 

l asupra activităţii din teatrul său, rele-
vînd necesitatea unui control critic 

\ mai freevent din partea forurilor com
petente. 

■ Ce este concepţia intr-un spectacol, 
a încercat să demonstreze în expune-

I rea sa, Valeriu Moisescu. regizor la 
Teatrul de Stat din Oradea, care a 
arătat astfel că, după pàrerea sa. 

VALERIU MOISESCU : 

„Conceptia este o problema de 
orientare, o problema de pozitie 
a regizorului în fata viefii, în fata 
textului dramatic" 

„Nu am venit aici — a spus el — pentru a ne ridica unul altuia, sau noua 
înşine, statui din carton presat. Important este să ne spunem eu curaj şi deschis, 
punctul nostru de vedere, pentru că numai aşa putem aduce, într-o mai mica sau 
mai mare măsură. contributia fiecăruia la mersul înainte al teatrului nostru. 
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în cele două referate prezentate, mi se pare că este cuprinsă de fapt esenta 
problemelor în jurul cărora trebuie să se orienteze discuţiile noastre. Este vorba, 
în primul rînd, de partinitatea spectacolelor noastre. Noi punem în scena un 
spectacol pentru că trebuie să spunem ceva, avem de comunicat ceva spectatori-
lor eu o anumită piesă. Acest ceva reprezintă poziţia noastră faţă de textul 
dramatic, opinia noastră personale, dar facem acest lucru de pe poziţiile învăţă-
turii marxist-leniniste. Spun că trebuie să reflecte pozitia noastră personale, 
pentru că aceasta mi se pare un lucru deosebit de important. 

Regizorul este un creator, el trebuie să aibă ceva de spus şi o spune prin 
intermediul textului dramatic, fără a se mentine însă la limitele de jos ale 
textului dramatic. 

Vreau să spun că sînt un susţinător convins al regizorului de concepţie, care 
urmăreşte în primul rînd realizarea transmiterii clare, pe parcursul întregului 
spectacol, a unui mesaj înflăcărat şi capabil să înflăcăreze la rîndul său pe oamenii 
zilelor noastre. 

Nu cred că exista un regizor care să nu spună că are o concepţie despre 
un anumit spectacol. Lucrul cel mai important este însă TRANSMITEREA acestei 
concepţii în spectacol, adică, transformarea gîndului regizoral în realitate scenica 
concreta, inteligibilă, clară, nu numai pentru respectivul regizor. Spre această 
•concepţie, spectatorul trebuie să ajunga, nu prin soluţii găsite în caiete, programe, 
ci prin soluţiile pe care i le oferă spectacolul, prin succesiunea de imagini scenice 
expresive. 

Am să-mi permit să comentez un lucru pe care un antevorbitor 1-a spus, şi 
anume că noi am venit aci pentru că am vrea să ştim ce trebuie să facem 
mai departe. Mi se pare că aceasta este o tendinţă greşită. Eu socotesc că n-am 
venit aci pentru a stabili că spectacolele pe care le vom face pe viitor trebuie să 
fie confecţionate după anumite tipare. 

Realizarea concepţiei într-un spectacol este, fără discuţii, o problema de 
orientare, o problema de poziţie a regizorului în faţa vieţii, în fata textului dra
matic. Dar aceasta este şi o problema de mijloace, adică o problema specifica 
a artei scenice, de care nu trebuie să facem abstractie." 

Valeriu Moisescu a supus şi el apoi dezbaterii problema mijloacelor de 
expresie în spectacol, subliniind necesitatea corespondenţei lor cu structura textului 
dramatic, cu cerinţele acestuia, pentru a se opri la unele aspecte legate de drama-
turgia originala şi, în special, de promovarea autorilor locali. 

„De multe ori — a continuât el — exista tendinţa ca autorii locali, chiar dacă 
sînt promovaţi, să se nasca şi să moară ca autori locali. Am să dau cîteva exemple. 
O piesă, nu lipsită de calităti, este — cred eu — Nedeia inimilor, scrisă de Radu 
Teodoru, pentru Teatrul de Stat din Timişoara. Ea a rămas însă fructul unei co-
laborări între acest teatru şi autor. S-a pomenit aici că piesa are o serie de vicii. 
De ce un teatru din Bucureşti nu a luat piesa lui Radu Teodoru, să lucreze mai 
ìndeaproape cu el, ca să corecteze acele lipsuri ? De ce piesa lui Everac, Poarta, 
a avut premieră în oraşe ca Iaşi, Piteşti, Ploeşti ş.a.m.d. şi nici un teatru 
din Bucureşti nu s-a încumetat să pună în scenă această piesă ? Sînt convins că 
dacă s-ar fi lucrat eu autorul, anumite slăbiciuni ale ei ar fi putut fi eliminate 
şi s-ar fi oferit publicului o lucrare nu lipsită de calităti. Dacă avem pretenţia 
ca spectacolele noastre să fie mereu vii, adică în forma lor de 1̂  premieră, dacă 
ne propunem să urmărim permanent îmbunătătirea spectacolelor, de ce n-am 
lucra permanent şi la îmbunătătirea pieselor ? Aceasta mi se pare o daterie im
portante a regizorului de azi. 

Aş vrea să mai arăt că teatrele din Provincie au realizat şl o serie de speetacole 
meritorii eu piese originale (în afară de acelea pe care le-au compromis, cum 
s-a pomenit aici în legatura cu Secunda 58, la Teatrul National din Cluj). 
Astfel, Secunda 58 a mai fost montata, după Teatrul din Cluj, şi la Oradea de către 
tovarăşul Dan Alecsandrescu, iar despre spectacolul de la Oradea se pomeneşte 
chiar în revista „Teatrul" ca despre un spectacol bun, o reuşită artistica, şi totuşi, 
«1 n-a fost amintit în raport, considerîndu-se că reabilitarea autorului s-a fâcut 
la Bucureşti. 

In concluzie, tin să afirm că numai animati de dorinta de a sprijini din 
toate puterile dramaturgia originala, de a o sprijini nu numai punînd speetacole 
în scena, ci de a cauta, de a inventa pe un text original, vom da teatrului nostru 
un nou impuis spre mai marea lui măiestrie." 
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Regizorul Ion Olteanu, de la Teatrul Municipal, a subliniat ne-
cesitatea urmăririi mai susţinute a teatrelor din regiuni, cu ajutorul 
Asociaţiei Oamenilor de Teatru (A.T.M.), după care a amintit de un 
mai vechi deziderat al său : teatrul în aer liber. 

S-a inscris apoi la cuvint tìnàrul regizor de la Baia Mare, Petre 
Meglei, care a expus frămîntările sale pricinuite de existenţa mai 
multor regizori intr-un teatru. 

D. Dinulescu, regizor la Teatrul din Bratta, s-a rezumat la unele 
problème de importanţă strict locala şi strict organizatorice adminis
trative, după care s-a dat cuvîntul regizorului Mihai Dimiu (Teatrul 
de Stat din Sibiu). Ideea care a călăuzit intervenţia sa a fost subli-
nierea importanţei poziţiei combative a regizorului în arta specta-
colului. Iată-i expunerea : 

MIHAI DIMIU : 
„Specificul pre< 
nostru impune s 
combativ" 

„Combativitate faţă de tot ceea ce e potrivnic Noului — combativitate faţă 
de duşmanul politic sau social, faţă de prejudecăţi şi tare, faţă de rutină şi meş-
teşugărism, faţă de conformism şi mediocritatea satisfăcută — iată pentru ce 
încerc să pledez. 

însăşi traditia teatrului nostru este aceea a unui teatru luptător. Şi asta 
încă de la primele începuturi. Pentru loviturile date prin piesele lor retrograzilor, 
Cezar Boliac pătimeşte nu o data de pe urma silniciilor Agiei, iar Alecu Russo 
îndură surghiunul. Pentru forma de teatru protestatar a fost de atîtea ori urgisit 
Millo şi a militât Vasile Alecsandri. Nu mai e cazul să insistăm asupra drama-
turgiei lui Caragiale. Dramaturgii dintre cele două războaie s-au inscris pe aceeaşi 
linie de protest social. După Eliberare, s-au făcut paşi uriaşi pe calea teatrului 
realist-socialist, combativ prin structura, prin însuşi mobilul lui. Prin realismul 
socialist facem .parte din teatrul revoluţiei. 

Spectacolele noastre trebuie deci să exprime un teatru plin de energie, ìntr-un 
moment de culme al existentei sale. 

Combativitatea — susţinerea pina la capăt, curajos şi cu simţ de răspundere, 
a unei idei mari servind cauza noastră — o dorim cea mai de preţ însuşire a 
teatrului nostru. 

Aş vrea să mă opresc puţin asupra combativitătii în arta spectacolului, 
asupra combativitătii regizorului in munca sa cu ceilalti factori creatori şi asupra 
combativităţii omului de teatru fata de el însuşi. In general, părerile mele se 
axează pe munca şi problemele regizorilor tineri. Aceasta nu înseamnă cîtuşi de 
putin o tendinţă de separare a generatiilor (nu cred că exista un front de gene
ra le , ci doar unul al artei contra pseudoartiştilor, indiferent de vîrstă), e vorba 
doar de o firească referire la ceea ce îmi este aproape. 

Regizorii tineri s-au străduit întotdeauna să asigure spectacole combative. 
Pe mine unul, m-a preocupat aceasta încă de cìnd deprindeam a.b.c.-ul teatral, în 

Dcupârilor timpului 
pectacolul militant, 
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